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ملخص الرسالة
                                          باللغتين العربية والإنجليزية

	ملخص الرسالة باللغة العربية

	  وتهتم هذة الدراسة بمعالجة موضوع هام فى جغرافية السكان، وهو بعنوان "التحليل المكانى لتوزيع السكان فى محافظة الغربية "، وجاءت الدراسة فى خمسة فصول مسبوقة بمقدمة وتعقبها خاتمة اشتملت على النتائج والتوصيات وفيما يلى عرض على ما اشتملته فصول الدراسة:
الفصل الأول: تطور ونمو سكان محافظة الغربية.
    استعرض هذا الفصل دراسة تطور حجم السكان ومعدلات نموهم على مستوى المحافظة مقارنة بالجمهورية وبين ريف وحضر المحافظة بالمقارنة بمثيلتها فى ريف وحضر الجمهورية، كما تم دراسة التباين فى معدلات النمو السكانى فى الفترة من(1986/2017) م على مستوى مراكز المحافظة وريف وحضر المراكز، واعتماداً على معدلات النمو السكانى فى الفترة الأخيرة (2006/2017) م تم حساب عدد السنوات اللازمة لتضاعف السكان فى منطقة الدراسة، كما ركز على دراسة مكونات النمو الطبيعى للسكان المتمثلة فى معدلات المواليد والوفيات والزيادة الطبيعية للمحافظة ومراكزها.
الفصل الثانى: توزيع السكان بمحافظة الغربية.
    ناقش هذا الفصل التوزيع الجغرافى للسكان، فاهتم بدراسة تطور التوزيع العددى والنسبى للسكان على مستوى المحافظة وريفها وحضرها، وعلى مراكز المحافظة ريفياً وحضرياً فى الفترة من (1986/2017) م، ومع دراسة تطور التوزيع العددى والنسبى للنواحى خلال فترة الدراسة وتوضيح الفئات الحجمية لهذة النواحى.
الفصل الثالث:الكثافات السكانية بمحافظة الغربية.
   تناول فية أنماط الكثافة فى منطقة الدراسة بداية من الكثافة العامة لسكان المحافظة وريف وحضر المحافظة ومراكزها ونواحيها مع دراسة معدل التغير الكثافى لها، ثم تناول دراسة الكثاقة الزراعية والفيزيولوجية للمحافظة ومراكزها واخيراً الكثافة الريفية مع دراسة معدل التغير الكثافى  لهذة الكثافات خلال فترة الدراسة.
الفصل الرابع: التقييم الجغرافى لتوزيع السكان والعوامل المؤثرة فى التوزيع بمحافظة الغربية.
    تناول فية أهم المقاييس الإحصائية التى تؤثر على توزيع السكان وكثافتهم من خلال تحليل بعض العلاقات السكانية المكانية باستخدام المؤشرات منها: نسبة التركز السكانى، ودليل التركز، ودليل إعادة توزيع السكان، ومنحنى لورنز، ومركز الثقل السكانى، والتسلسل الحجمى للسكان، ودرجة التزاحم واخيراً أوضح أهم العوامل الجغرافية التى تؤثرفى توزيع السكان
الفصل الخامس: مستقبل توزيع  السكان بمحافظة الغربية.
   استكمل هذا الفصل الدراسة الجغرافية لسكان المحافظة؛ بمحاولة استشراف الصورة المستقبلية للسكان بالمحافظة ومراكزها ريفياً وحضراً، فتوقع عددهم وكثافتهم حتى عام 2037م اعتماداً على ثلاث فروض لنموهم تمثلث فى الفرض المرتفع والمتوسط والمنخفض.
ولقد انتهت الدراسة بخاتمة متضمنة ما تم التواصل إلية من نتائج، وما توصى به الدراسة لحل مشكة الزيادة السكانية ومحاولة معالجة المشكلات والأخطار المتمثلة فى تدنى خصائص السكان الإجتماعية.



	ملخص الرسالة باللغة الإنجليزية

	     This study deals with an important topic in population geography, "Spatial Analysis of Population Distribution in Gharbia Governorate". The study came in five chapters preceded by an introduction and followed by a conclusion that included the findings and recommendations.
Chapter I: Development and Growth of the Governorate's Population.
    This chapter reviews the study of the evolution of the population size and their growth rates at the governorate level compared to the republic and between the countryside and urban areas of the governorate compared to its counterpart in the countryside and urban areas of the republic. The discrepancy in population growth rates in the period from (1986-2017) was studied at the level of the governorate centers and the countryside and urban centers. Depending on the population growth rates in the last period (2006/2017), the number of years required for the population to double in the study area was calculated. It also focused on studying the components of the natural growth of the population represented in the birth and death rates and the natural increase of the governorate and its centers.
Chapter II: Population Distribution in Gharbia governorate
    This chapter discussed the geographical distribution of the population, so it was interested in studying the development of the numerical and relative distribution of the population at the governorate level, its countryside and its urbanization, and on the governorate's rural and urban centers in the period from, and its aspects in 
Chapter III: Population densities.
It examined the density patterns in the study area, from the general density of the province and rural populations, attended the governorate and its centres, with the definite and relative change of change, and then examined the agricultural and physiological density of the governorate and, finally, rural density and the absolute change of density of these densities during the school period.
Chapter IV: Geographical assessment of the population distribution and the factors affecting the distribution in Gharbia governorate.
    It deals with the most important statistical measures that affect the distribution and density of the population by analyzing some spatial population relations using indicators, including: population concentration ratio, concentration index, population redistribution index, Lorenz curve, population center of gravity, population size sequence, degree of crowding and finally the most important geographical factors affecting population distribution.
Chapter V: The future of the population Distribution in Gharbia governorate.
   This chapter completed the geographical study of the governorate's population; trying to anticipate the future picture of the population, so the number and density of the population is projected until 2037, based on three assumptions for their growth.
The study ended with a conclusion including the results, and the recommendations of the study to solve the problem of overpopulation trying to address the problems and dangers represented by the decline of the population's social characteristics.



ملحوظة : لا يجب أن يتعدى ملخص الرسالة باللغة العربية ( نصف الصفحة وملخص الرسالة باللغة الأجنبية النصف الآخر للصفحة ).
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